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Pan 
Dr Marek BALICKI 
Minister Zdrowia 

Szanowna Panie Ministrze, 
Publikacje w środkach masowego przekazu oraz skargi wpływające od obywateli 

wskazują  na  dramatyczną  sytuację  w  zakresie  finansowania  świadczeń  zdrowotnych 
udzielanych przez liczne publiczne zakłady opieki zdrowotnej. Okazało się po raz kolejny, 
że w ostatnich miesiącach roku, limity zawarte w umowach między organami Narodowego 
Funduszu Zdrowia a poszczególnymi SP ZOZ wyczerpały się lub są na wyczerpaniu. 

Podobnie jak w latach poprzednich, brak środków finansowych sprawia, że szereg 
zakładów opieki  zdrowotnej  zawiesiło  praktycznie  swoją  działalność. Planowane  zabiegi 
przekładane  są  na  rok  przyszły,  zaś  limity  przyjęć  przez  lekarzy  specjalistów  zostały 
wyczerpane. Powstała sytuacja, w której udzielanie świadczeń medycznych przez zakłady 
opieki  zdrowotnej  ponad  zakontraktowane  limity,  powoduje  dalsze  zadłużanie  tych 
zakładów,  zaś  równocześnie  odmowa  udzielania  niezbędnych  świadczeń  godzi  w 
konstytucyjne  gwarancje  ochrony  zdrowia  obywateli  oraz  narusza  prawa  osób 
uprawnionych do korzystania z bezpłatnych świadczeń zdrowotnych. 

Z  docierających  sygnałów  wynika,  że  część  publicznych  placówek  ochrony 
zdrowia  w  różny  sposób  i  pod  różnymi  pretekstami  wprowadza  odpłatność  za 
świadczenia,  udzielane  osobom  uprawnionym  do bezpłatnej  opieki medycznej. Budzi  to 
słuszne protesty uprawnionych, którzy oczekują należnych im świadczeń zdrowotnych na 
dotychczasowym poziomie i w ramach ubezpieczenia. 

Warszawa, dnia 18 listopada 2004 r.



Podobne  problemy  podniosłem  w  wystąpieniu  do  Wicepremiera  Prof.  Jerzego 
Hausnera  z  października  ubiegłego  roku.  Wskazałem  na  potrzebę  pilnego  podjęcia 
działań  doraźnych  oraz  działań  o  charakterze  systemowym.  Podzielając 
rozpowszechnione  przez  środki  masowego  przekazu  stanowisko  Pana  Ministra, 
dotyczące  bezprawności  pobierania  opłat  przez  publiczne  zakłady opieki  zdrowotnej  za 
świadczenia udzielane osobom uprawnionym do bezpłatnego leczenia, pragnę podkreślić 
ponownie  potrzebę  podjęcia  prac  nad  rozwiązaniami  o  charakterze  systemowym,  które 
przyczynią  się  do  wyeliminowania  tej  swoistej  cykliczności  pojawiania  się  zjawisk 
kryzysowych w końcu roku. Ponadto, na podstawie art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 15 
lipca  1987  r.  o  Rzeczniku  Praw Obywatelskich  (tekst  jedn. Dz. U.  z  2001  r.  nr  14  poz. 
147),  uprzejmie  proszę  Pana  Ministra  o  informację,  czy  i  jakie  działania  doraźne  są 
przewidziane w  celu  zapewnienia do końca  roku niezbędnego poziomu bezpieczeństwa 
zdrowotnego obywateli. 

Z wyrazami szacunku 
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